

**Dia:** 24 d'octubre de 2024

**Hora:** 18:00 – 20:00 hores

**Lloc:** Presencialment a la Plaça Sant Miquel, 4.

Edifici Novíssim de l'Ajuntament de Barcelona (Sala Guinovart).

Virtualment a l'enllaç <https://us02web.zoom.us/j/89903973538>



## **ASSISTENTS**

### **Presidència**

Lluís Rabell	Regidor del Pla de Barris, Promoció de Persones Grans i Educació
Pedro Aguilera	Comissionat de Participació

### **Vicepresidències**

Montserrat Morera	CAB
Àlex Goñi	PIMEC

### **Consells Sectorials de Ciutat**

Rodrigo Araneda	Consell Municipal de Lesbianes, Gais i Homes i Dones Transsexuals i Intersexuals
-----------------	--

### **Institucions més significatives de la ciutat**

Víctor Sánchez	CJB
Juanjo Casado	UGT

### **Fitxer general d'Entitats**

Enric Canet	Casal dels Infants per l'acció social als barris
-------------	--

### **Persones de Renom Ciutadà**

Anna Balletbò  
Àngels Guiteras

### **Registre Ciutadà/Padró**

Elisenda Roca

### **Representats Grups Polítics Municipals**

Jordi Matas	Grup Municipal Barcelona en Comú
Eva Barlabé	Grup Municipal ERC



### Convidats

Irene Agudo	Registre Ciutadà/Padró
Emeka Okpala	Pacte per la mobilitat
Miquel Rusalleda	Pacte per la mobilitat
Antonio Cortés	Consell Municipal del Poble Gitano de Barcelona

### Secretaria tècnica del Consell

Andreu Parera	Secretaria del Consell de Ciutat
Guillem Palà	Suport tècnic Secretaria del Consell de Ciutat
Paula Gil	Suport tècnic Secretaria del Consell de Ciutat

### S'excusen

Lucia Piedra  
Georgina Cascante

## ORDRE DEL DIA

1. Lectura i aprovació de l'acta de la reunió anterior
2. Presentació del Pacte per la Mobilitat
3. Situació actual dels Grups de treball:
  - 3.1 Comunicació i Visibilitat
  - 3.2 Migracions i Antiracisme
  - 3.3 La participació al Consell Consultiu i Assessor de Betevé
  - 3.4 Barcelona ciutat amigable i amable: un espai a on conviure-hi
4. Valoració de la sessió de retorn del dictamen d'habitatge destinat a polítiques socials.
5. Informació dels preparatius del 20è aniversari del Consell de Ciutat.
6. Situació de la sentència del TSJC
7. Informació sobre la tramitació de la nova Ordenança de Conveniència.
8. Precs i preguntes.

## DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

Es dona inici a la reunió. En **Lluís Rabell** presenta **Pedro Aguilera** com a nou **Comissionat de Participació** i explica que serà qui presidirà la Comissió Permanent, per delegació de l'alcalde, a partir d'ara.

### 1. Lectura i aprovació de l'acta de la reunió anterior

- S'acorda aprovar l'acta de la sessió anterior.



## 2. Presentació del Pacte per la Mobilitat

En **Miquel Ruscadella** i l'**Emeka Okpala** presenten el *Pacte per la Mobilitat*, un espai de participació sectorial, i expliquen com està format i com s'organitza. Expliquen la feina que s'està duent a terme en aquest espai, els objectius i principis, el decàleg, i la seva història. Finalment, exposen que s'està treballant en la redacció del *Pla de Mobilitat Urbana (2025-2030)*, el document estratègic que defineix els objectius i prioritats en l'àmbit de la mobilitat, i que es presentarà i aprovarà a finals d'any. S'enviarà la presentació a la resta de membres de la comissió permanent per consultar-ne els detalls.

La **Montserrat Morera** agraeix la feina feta i pregunta quins seran els pròxims passos per assolir l'objectiu de *fomentar el canvi d'actituds en la ciutadania*. A més, consulta si les propostes presentades a l'òrgan seran incloses en el pla.

En **Miquel Ruscadella** explica que fa poc es va fer una reunió per abordar la planificació del *PM1*, i reconeix que les propostes a vegades són molt generalistes però que l'equip de govern està molt compromès a avançar cap a un nou model de mobilitat. També menciona que l'òrgan que desenvolupa aquest pla és la *Direcció de Mobilitat*, un òrgan amb força capaç de tirar endavant els projectes.

L'**Emeka Okpala** explica que s'han produït canvis en les entitats que hi participen i que cada cop més hi ha entitats amb diferents perspectives, motivades i que entenen la mobilitat d'una manera més ampla. Menciona que cal unir sinergies amb altres òrgans, com el Consell de Ciutat, per aconseguir la màxima incisió en la ciutadania.

L'**Àlex Goñi** opina que, anteriorment, el Pla de Mobilitat havia arribat a ser massa ambiciós i que ara, amb la idea de biseccionar-lo en diferents àmbits de mobilitat, funciona millor, i felicita l'equip per aquesta iniciativa.

L'**Enric Canet** explica que des del Grup de treball Barcelona Ciutat Amigable s'ha constatat que la mobilitat es un dels punts claus i suggereix que l'òrgan del Pacte per la Mobilitat assisteixi a la sessió de l'any que ve sobre mobilitat.

- S'acorda que algun membre del Pacte per la Mobilitat assistirà a la reunió sobre mobilitat del grup de treball de Barcelona amigable i amable.

L'**Àngels Guiteras** comenta que la mobilitat a Barcelona és un tema molt rellevant i que necessita un pla d'acció degut a la diversitat i complexitat de la ciutat. També recorda que és important que els drets dels vianants estiguin lligats a la sostenibilitat. És important que es centrin també en l'ús social i com les persones es poden adaptar a aquests canvis. Pregunta com es lligarà aquest Pla a la formació i a la seguretat dels vianants en matèria de mobilitat segura.



L'**Emeka Okpala** explica que el Pacte funciona molt bé alhora de traslladar totes les dades de l'Ajuntament per incloure-les en el Pla. Concorda que des de l'Ajuntament s'ha de mostrar a la ciutadania aquestes dades i aquest pla per tal de fomentar la mobilitat segura i formar en els nous mètodes de mobilitat del Pla. Cal treballar en casos específics, orientar concretament les polítiques i ampliar la visió cap a tots els sectors.

El **Miquel Ruscadella** emfatitza que el vianant sempre serà la prioritat en mobilitat segura, sostenible i òptima.

El **Juanjo Casado** explica que fa uns anys es va obrir el grup de treball de *Comerç Electrònic* per reflexionar sobre la distribució urbana de la ciutat. En els llocs d'àmbit natural de representació directa d'algunes organitzacions, cal incloure la representació de la mobilitat laboral.

El **Miquel Ruscadella** informa que ja es va crear un pacte per la mobilitat laboral integrat en el Pacte per la Mobilitat com un grup participatiu més.

En **Rodrigo Araneda** explica que es van fer experiències de viatge i camins segurs pels escolars, i es una activitat que cal recollir en el pacte.

### 3. Situació actual dels grups de treball

#### 3.1 Comunicació i visibilitat

La **Irene Agudo** presenta les banderoles publicitàries del 20è aniversari del Consell de Ciutat que estaran visibles als carrers de la ciutat. També presenta l'estratègia de difusió dels pròxims actes com seran el **20è aniversari del Consell de Ciutat** l'11 de novembre i la **Jornada de Migracions i Antiracisme** el 19 de novembre.

L'**Anna Balletbo** presenta una jornada que està preparant des de la seva entitat i convida els assistents a participar.

#### 3.2 Migracions i Antiracisme

L'**Antonio Cortés** presenta el desenvolupament de la Jornada de Migracions i Antiracismes, que es celebrarà el dia 19 de novembre de Novembre a Torre Jussana.

En **Rodrigo Araneda** opina que una jornada tant important com aquesta hauria d'estar ubicada en un espai més cèntric per tal de fer-la més visible.

La **Montserrat Morera** manifesta que l'espai es òptim per fer la jornada i el que cal és fer difusió per donar-li visibilitat.



L'**Antonio Cortés** expressa també la seva opinió sobre l'espai, similar a la d'en Rodrigo Araneda, i assenyala que un dictamen tan destacat hauria de disposar d'un espai més cèntric. Tot i així, considera que Torre Jussana pot ser adient si es fa una bona feina de comunicació i difusió.

En **Pedro Aguilera** recorda que el grup de migracions i antiracisme també seran presents en la jornada de la UNESCO a Barcelona.

L'**Àngels Guiteras** concorda en que l'espai és de difícil accés en quan a ubicació, però que també cal donar-li visibilitat.

L'**Elisenda Roca** també expressa que un esdeveniment d'aquestes característiques hauria de ser en un espai cèntric i visible al públic per fer-lo destacar.

- S'acorda per properes jornades treballar per aconseguir espais més cèntrics, accessibles i públics.

### 3.3 La participació al Consell Consultiu i Assessor de Betevé

Des de la **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que s'ha enviat la proposta de reglament als serveis jurídics, però que a la data actual, encara no s'ha obtingut resposta i que es seguirà insistint.

### 3.4 Barcelona Ciutat amigable i amable: un espai a on conviure-hi

L'**Enric Canet** explica les diferents intervencions a la sessió del 23 d'octubre del grup de treball. Un representant de la OMS va presentar la situació actual de les ciutats amigables i amables del món. Un altre membre de l'Insero va explicar el funcionament de les ciutats amigables i amables a Espanya. També hi va haver la intervenció de Juan Martínez, membre del Consell Assessor de la Gent Gran i del Consell de Ciutat, que va ressaltar la importància de no limitar aquesta modalitat de ciutats a la gent gran i diversificar l'atenció a la resta de la població.

La **Montserrat Morera** recorda que es va fer un acte fa poc sobre aquest tema, i el **Lluís Rabell** comunica que va ser un acte del Departament de Promoció de Persones Grans, on van presentar el conjunt de serveis i iniciatives per fer una ciutat amigable i amable.

L'**Enric Canet** destaca que cal que la resta de col·lectius s'organitzin per tenir més veu i vot en aquestes iniciatives.



#### 4. Valoració de la sessió de retorn del dictamen d'habitatge destinat a polítiques socials

El **Víctor Sánchez** explica com es va desenvolupar la sessió, on participava el regidor Juan Ramon Riera, i les respostes del consistori al dictamen.

La **Montserrat Morera** comenta que la baixada prevista del preu del lloguer del 3-5% és insuficient, i que plantejar millores per al 2040 és un termini massa llunyà. Considera que caldria establir fites més a curt termini.

El **Rodrigo Araneda** destaca que a Barcelona hi ha molt habitatge compartit i que els plans d'habitatge no compten amb aquesta realitat.

L'**Elisenda Roca** opina que l'habitatge compartit, si no és desitjat, pot resultar una situació desafortunada.

El **Víctor Sánchez** comenta que la sessió va ser ben valorada pels assistents.

#### 5. Informació dels preparatius del 20è aniversari del Consell de Ciutat.

Des de la **Secretaria del Consell de Ciutat** es comenta que la convocatòria de l'acte ja ha sigut enviada als membres del consell, que tenen prioritat d'inscripció, i que posteriorment serà oberta a tothom. Es demana suport per fer-ne difusió. S'explica l'escaleta de l'acte.

Es comenta que s'ha estat intentat aconseguir un tercer membre per a la taula rodona que fos d'un consell municipal Europeu, però de moment amb poc èxit. S'està negociant amb Lisboa.

L'**Anna Balletbo** menciona el suport que va rebre fa temps de l'Arantxa Calvera i que seria interessant contactar amb ella.

- S'acorda des de la Secretaria del Consell de Ciutat que es contactarà amb l'Arantxa Calvera.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** també comenta que s'ha contactat amb el *Departament de Relacions Internacionals de l'Ajuntament* perquè contribueixin a contactar amb els altres consells. A més a més, es presenta per a discussió una possible dinàmica que es realitzaria durant l'acte que seria el *Metimeter* on tots els assistents a l'acte podrien fer aportacions i serien presentades al final de l'acte. Es descriu com serà la cloenda de l'acte. Es confirma que l'**Àngels Guiteras** en serà la moderadora. Es comenta que també es farà un dinar amb la moderadora i els ponents per iniciar la jornada i fer cohesió.



Els presents a la reunió els sembla que el *Metimeter* és una eina interessant per fomentar la interacció i es mostren satisfets amb la dinàmica de l'acte i els obsequis que es distribuïran.

El **Rodrigo Araneda** troba massa feixuga aquesta dinàmica concentrada en discursos, i opina que hi hauria d'haver alguna activitat més dinàmica entremig com per exemple que algun altre col·lectiu tingui una petita intervenció.

En **Pedro Aguilera** replica que és una idea interessant però que és difícil encabir diferents activitats dins de l'acte.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** recorda que hi haurà un vídeo commemoratiu que serà un punt proper, emblemàtic i que ja trenca amb les exposicions discursives. També creu que el temps de l'acte es limitat i és just per encaixar-ho tot.

La **Montserrat Morera** presenta una proposta de funcionament del *Metimeter*, on es projectaria entre intervencions per aconseguir petits moments de descans.

En **Pedro Aguilera** concorda amb la Montserrat, i també presenta l'opinió d'un regidor que veia més correcte projectar el vídeo entre la ponència inaugural i l'inici de la taula rodona.

- S'acorda recollir aquestes idees, i encaixar i valorar les diferents opcions.

Els ponents comenten que per no fer tant feixuc l'acte el vídeo no durés més de 7 minuts.

## 6. Situació de la sentència del TSJC

El **Pedro Aguilera** explica l'impacte limitat, de moment, de l'anul·lació dels articles relatius a les consultes ciutadanes del *Reglament de Participació Ciutadana*, i les següents actuacions jurídiques pendents.

En **Lluís Rabell** explica el funcionament de les resolucions donades pel TSJC.

La **Montserrat Morera** pregunta sobre la durada del procés.

En **Pedro Aguilera** comenta que serà un procés llarg.

## 7. Informació sobre la tramitació de la nova Ordenança de Conveniència.





En **Pedro Aguilera** explica que la Comissionada Montserrat Surroca s'ha compromès a comparèixer al novembre a la Permanent per informar en quina situació es troba la nova ordenança.

## 8. Precs i preguntes

L'**Anna Balletbo** presenta torna a recordar la jornada que està preparant des de la seva entitat i convida els assistents a participar.

El **Víctor Sánchez** informa que aquesta serà la seva última sessió com a representant del CJB i que a la següent reunió acompanyarà al nou representant.

## ACORDS

- S'acorda aprovar l'acta de la sessió anterior.
- S'acorda que algun membre de l'equip Pacte per la Mobilitat assistirà a la reunió del GT Barcelona Ciutat Amigable sobre mobilitat.
- S'acorda per properes jornades treballar per aconseguir espais més centrals, accessibles i públics.
- S'acorda des de la Secretaria del Consell de Ciutat que es contactarà amb l'Arantxa Calvera per facilitar el contacte amb el Consell de participació de Lisboa.
- S'acorda recollir les idees sobre l'escaleta de l'acte del 20è aniversari, i encaixar i valorar les diferents opcions.

